
رها كردن ورزش 
شيوا نوروزي
   گزارش

به حال خود پس 
بازي ه�اي  از 
المپيك عواقب جبران ناپذيري به همراه خواهد 
داشت. در روزهايي كه وزارتي ها و كميته ملي 
المپيك به جاي ارائه گزارش عملكرد خود در 
اين بازي ها، منتظر روي كار آمدن وزير جديد 
هستند كسي اهميتي به نتايج كسب شده در 
توكيو2020 نمي دهد و خبري از رس�يدگي به 
اوضاع فدراسيون ها و رشته هاي شان نيست. 
بلاتكليفي همان آفتي است كه بارها دامن ورزش 
را گرفته و اين بار معطلي ب��راي انتقال مديريت از 
مسعود س��لطاني فر به وزير جديد بيش از همه به 
سود فدراسيون هاي ناكام تمام خواهد شد، تا جايي 
كه بعد از اتمام المپيك و بازگشت با دست خالي به 
ايران، اقدامي براي بررسي عملكرد خود انجام نداده 
يا اينكه چند منتقد قديمي را دور هم جمع و به اسم 

كميته فني جلسه اي بي نتيجه برگزار كرده اند!
   بررسي در كار نيست

هفت مدال كسب شده در المپيك توكيو، سقوط 
دو پله اي كاروان كشورمان در رده بندي اين بازي ها 
نسبت به دوره گذشته را رقم زد. در حالي ورزش 
ايران در ريو 2016 با هش��ت مدال رده بيس��ت و 
پنجم را به دس��ت آورده بود ك��ه در توكيو با يك 
مدال كمتر در رده بيست و هفتم قرار گرفت. از بين 
ورزشكاراني كه براي رقابت در 17 رشته مختلف به 
ژاپن اعزام ش��دند؛ فروغي، گرايي و گنج زاده روي 
سكوي قهرماني ايستادند. داوودي و يزداني نقره اي 
شدند و زارع و س��اروي نيز مدال برنز گرفتند. اين 
نگاهي اجمالي به عملك��رد كاروان 66 نفره ايران 
است، اما نبايد به اين بس��نده كرد و اگر قرار باشد 
با همين فرم��ان پيش بروي��م در ادوار بعدي بايد 

منتظر تنزل بيشتري نيز باشيم. جالب اينجاست 
در هر دوره كه بازي هاي المپيك و آس��يايي تمام 
مي شود همه مديران وزارت، كميته و فدراسيون ها 
دم از بررسي موشكافانه عملكرد كاروان مي زنند و 
اينكه بعد از انجام بررسي هاي لازم نتايج به سمع و 
نظر مردم و اهالي ورزش خواهد رسيد، اما تجربه 
نشان داده كه اين ادعاها همواره در حد وعده وعيد 
باقي مي ماند. نه مديري به خاطر عملكرد رش��ته 
متبوعش بازخواست مي شود و نه خبري از برخورد 
جدي و بدون اغماض با مسببان نتايج و مديريت 

ضعيف است. 
   دغدغه آينده

غنيمت شمردن زمان يكي از چالش هايي است كه 
اصولاً در ورزش ما توجهي به آن نمي شود و وقتي 
كار از كار مي گذرد تازه يادم��ان مي افتد كه يك 
رويداد مهم در پيش است، اما به خاطر سوءمديريت 
زمان كليدي خود را از دس��ت می دهيم. با وجود 
اين هستند فدراسيون هايي كه در اوج بي تدبيري 
ديگران، دغدغه آينده تيم هاي ملي شان را دارند. 
كشتي ورزش اول كشور محسوب مي شود و به رغم 
نتايج قابل قبول در رشته فرنگي، نتايج رشته آزاد 
رضايت بخش نبود، به همين خاطر فدراس��يون 
كش��تي پس از بازگش��ت تيم هاي مل��ي از ژاپن 
بلافاصله تشكيل جلسه داد و تكليف آينده كادر 
فني تيم هاي خود را مشخص كرد. در پيش بودن 
مسابقات جهاني نروژ نيز حساسيت ها را افزايش داد 
و عليرضا دبير، رئيس فدراسيون كشتي برخلاف 
بسياري از مديران فدراسيون ها بدون اتلاف وقت 
در خصوص برنامه آتي تيم هاي ملي شفاف سازي 
كرد. محمد بنا به عنوان سرمربي به كارش در تيم 
فرنگي ادامه خواهد داد، اما در تيم كشتي آزاد كادر 
فني دستخوش تغييرات اساسي شد، تغييراتي كه 

همه انتظارش را داشتند. پژمان درستكار به عنوان 
سرمربي اين تيم انتخاب شد و جهاني نروژ اولين 

محك جدي او خواهد بود. 
فدراسيون كاراته نيز تقريباً مسير آينده تيم ملي 
را معين كرده است. تيم كاراته مردان در المپيك 
تنها يك نماينده داشت و آن هم سجاد گنج زاده 
بود. كاراته كايي كه در نهايت قهرمان المپيك شد 
و آخرين طلاي كاروان و اولين مدال تاريخ كاراته 
ايران در اين بازي ها را به گردن آويخت. همانطور 
كه پيش بيني مي شد شهرام هروي، سرمربي موفق 
تيم ملي در سمتش ابقا شد تا در بازي هاي آسيايي 

2022 هانگژو نيز ملي پوشان را هدايت كند.
فدراس��يون همچنين به همكاري اش با س��مانه 
خوش قدم س��رمربي بانوان خاتم��ه داد و رئيس 
فدراسيون قول داده كه دركمتر از يك هفته كادر 
فني جديد را معرفي كند تا كاراته بانوان هم خيلي 

زود از بلاتكليفي درآيد. 
   بلاتكليف ها

رشته هاي مدال آوري هم هستند كه براي آينده 
برنامه اي ندارند و فقط تلاش مي كنند مديريت شان 
را شاخص و اصولي جلوه دهند. تكواندو، وزنه برداري 
و دووميداني سه رشته اي هستند كه در سال هاي 
اخير مردم به م��دال آوري آنه��ا در آوردگاه هاي 
مختلف عادت كرده بودند. هنوز خاطرمان هست 
كه در المپيك 2008 پكن تكوان��دو با تك مدال 
طلاي هادي س��اعي آبروی كاروان كشورمان را 
خريد، ولي روند نزولي اين رش��ته در اين آوردگاه 
از المپيك لندن آغاز ش��د. يوس��ف كرمي خيلي 
زود اوت شد و محمد باقري معتمد يك مدال نقره 
كسب كرد. در المپيك ريو هر سه نماينده تكواندو 
مردان با اينكه در اوزان خود جزو بهترين هاي جهان 
بودند مدالي نگرفتند. در توكيو نيز همان ناكامي ها 

تكرار ش��د و ناهيد كياني، هادي پور و حس��يني 
حسرت مدال به دل شان ماند. تكواندو ايران در دو 
دوره متوالي المپيك ناكام محض بود و تنها اقدام 
مديريت فدراسيون تشكيل جلسه اي با نام كميته 
فني بود! جلسه اي كه بي نتيجه تمام شده و هيچ 
خروجي نداشته است. معلوم نيست فريبرز عسگري 
و مهرو كمراني همچنان سرمربي تيم هاي مردان و 

بانوان ما هستند يا نه. 
 در رش��ته وزنه برداري هم حاش��يه حرف اول را 
مي زند. داوودي يك نقره ارزشمند در المپيك براي 
وزنه برداري كشور به دست آورد، ولي هم مديران 
فدراس��يون و هم اهالي اين رش��ته مي دانند كه 
وزنه برداري ايران اوضاع وخيمي دارد و براي پشت 
سر گذاش��تن اين بحران نيازمند يك خانه تكاني 
اساس��ي اس��ت. با اين حال علي م��رادي نفر اول 
فدراس��يون اعتقادي به اين مس��ائل ندارد و گويا 
ترجيح مي دهد در سكوت به رياستش ادامه دهد. 
دووميداني نيز شرايطي مشابه وزنه برداري دارد. 
اين رش��ته مادر كماكان با داشتن تك ستاره پا به 
سن گذاش��ته خود پيش مي رود و برنامه مدون و 
عملي براي شناسايي اس��تعدادها و پرورش آنها 
براي س��ال هاي آتي ندارد. فدراسيون تيراندازي 
هم كه اولين مدال المپيك را در توكيو تجربه كرد 
با سرپرست اداره مي شود. علي دادگر تيرماه حكم 
سرپرستي اش را دريافت كرده و تيراندازي ايران كه 
حالا با مدال طلاي جواد فروغي نگاه ها را به خود 
جلب كرده منتظر برگزاري مجمع انتخاباتي است. 
اگر قرار باشد فدراسيون هاي ناكام با همين روند 
به كارشان ادامه دهند و فرصت طلايي را بسوزانند 
در آينده باز هم شاهد س��قوط بيشتر رشته هاي 
مدال آوري خواهيم بود كه روزگاري نه چندان دور 

جزو قدرت هاي اول دنيا محسوب می شدند.
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سعيد احمديان 

دنيا حيدري

 نگاهي به ليست اوليه اسكوچيچ 
براي بازي با سوريه و عراق
تيممليليگبرتريها!

پنج شنبه هفته آينده مرحله نهايي انتخابي جام جهاني براي ايران آغاز 
مي شود، روزي كه بايد در ورزشگاه آزادي ميزبان سوريه باشيم.  پس از عبور 
از چالش ميزباني كه سرانجام به نتيجه رسيد،  ليست تيم ملي ديروز اعلام 

شد و ملي پوشان از امروز تمريناتش را براي بازي با سوريه آغاز مي كنند. 
   شروع كار با ليگ برتري ها

در اولين قدم هم صبح ديروز ليس��ت دعوت شدگان به تيم ملي براي 
بازي با س��وريه و امارات روي خروجي سايت فدراس��يون فوتبال قرار 
گرفت. ليستي كه مانند ليست اوليه بازي هاي دور برگشت مرحله اول 
كه خرداد در منامه برگزار شد، فهرس��تی از بازيكنان ليگ است كه به 
تيم ملي دعوت ش��ده اند تا در يك ميني كمپ محك بخورند، ليستي 
منهاي لژيونرها كه قرار است نهم و دهم ش��هريور به اردوي تيم ملي 
اضافه شوند تا تيم ملي فوتبال بتواند با قدرت كامل مرحله دوم انتخابي 

جام جهاني قطر را آغاز كند. 
در ليس��ت 22 نفره اي كه ديروز منتش��ر ش��د؛ سيدحسين حسيني 
)اس��تقلال(، محمدرضا اخباري )تراكتور( به عنوان دروازه بان دعوت 
شده اند. صالح حرداني )فولاد(، عارف آقاسي )استقلال(، آرمين سهرابيان 
)گل گهر(، محمدحسين مرادمند )استقلال(، اميد نورافكن )سپاهان(، 
سعيد آقايي )پرسپوليس( و سياوش يزداني )استقلال( مدافعان دعوت 
شده هستند. مهدي تيكدري )تراكتور - گل گهر(، احمدرضا زنده روح 
)گل گهر(، فرشيد اسماعيلي )استقلال(، وحيد اميري )پرسپوليس(، 
مه��دي ترابي )پرس��پوليس(، ميلاد س��رلك )پرس��پوليس(، محمد 
كريمي )پرس��پوليس(، زبير نيك نفس )اس��تقلال(، فرشاد احمدزاده 
)فولاد – سپاهان( و ياسين سلماني )سپاهان( هافبك هاي دعوت شده و 
مهدي عبدي )پرسپوليس(، ارسلان مطهري )استقلال( و شهريار مغانلو 

)سپاهان( مهاجمان دعوت شده هستند. 
   استقلال بالاتر از پرسپوليس

ليست 22 نفره اسكوچيچ براي يك ميني اردو كه شامل بازيكنان داخلي 
اس��ت، نكات قابل توجهي دارد. اين فهرس��ت 22 نفره از ش��ش باشگاه 
ليگ برتري يعني استقلال، پرسپوليس، س��پاهان، تراكتور، گل گهر و 
فولادخوزستان شكل گرفته كه اتفاقاً در رتبه بندي ليگ بيستم رده هاي 
اول تا ششم را به خود اختصاص دادند و هيچ نماينده اي از 10 تيم ديگر در 
فهرست اسكوچيچ ديده نمي شود و به نظر مي رسد نگاه سرمربي كروات 
فقط به بالاي جدول ليگ بوده و او كمتر توجهي به بازيكناني داشته كه با 

وجود شايستگي در تيم هاي رده هاي پايين تر بازي كرده اند!
برخلاف پرسپوليس كه قهرمان ليگ ش��ده است، بيشترين بازيكنان 
دعوت شده از اس��تقلال هس��تند. در جمع نفرات دعوت شده، هفت 
ملي پوش از باشگاه اس��تقلال است. پرسپوليس و س��پاهان هر كدام 
پنج نماينده در تيم ملي دارند و پس از آنها نيز گل گهر سيرجان داراي 
سه نماينده در تيم ملي است. فولاد و تراكتور هم هر كدام يك بازيكن 
ملي پوش دارند كه البته نبايد از تأثير نقل و انتقالات بر افزايش يا كاهش 

نمايندگان هر تيم گذشت. 
علاوه بر اين يك نكته قابل تأمل عدم دعوت از بهترين دروازه بان ليگ 
با توجه به آمار است. در حالي سيدحسين حسيني دروازه بان استقلال 
و محمدرضا اخباري سنگربان تراكتور تبريز دو گلري هستند كه مورد 
توجه دراگان اس��كوچيچ قرار گرفته اند كه نام حامد ل��ك، دروازه بان 
پرسپوليس كه با 17 كلين شيت در ليگ بيستم بهترين گلر اين رقابت ها 

بود در ليست تيم ملي ديده نمي شود. 
  دو سوم دعوت شده ها خط مي خورند

در اين شرايط، تمرينات تيم ملي در حالي از امروز براي بازي با سوريه و 
عراق آغاز مي شود كه از بين 22 بازيكني كه در اولين ليست قرار دارند، 
تعداد زيادي به ليس��ت نهايي تيم ملي اضافه نخواهند شد و شايد در 
بهترين حالت بين هفت تا هشت نفر از اين بازيكنان در ليست نهايي بازي 
قرار بگيرند، به خصوص كه قرار است از هشتم شهريور، لژيونرها هم به 
اردوي تيم ملي اضافه شوند، بازيكناني كه استخوان بندي اصلي تيم ملي 
را تشكيل مي دهند. با اين حال به نظر مي رسد چنين ميني اردوهايي كه 
با دعوت از بازيكنان ليگ پيش از اردوي اصلي براي بازي هاي تيم ملي 
برگزار مي شود، مي تواند دست اسكوچيچ را براي تغييرات در تركيب تيم 

ملي بازتر كند و دستش پر باشد.

بررسي عملكرد مديران پس از بازي هاي المپيك فراموش شده است

بلاتكليفيورزشوفرصتسوزيفدراسيونهايناكام

مهرزاددرتيررسدوربينها
مرتضي مهرزاد، واليباليس��ت پارالمپيك��ي ايران در مراس��م رژه بازي هاي 
پارالمپيك توكيو نگاه ها و لنز دوربين ها را به خود خيره كرد. مهرزاد كه بي شك 
بلندقامت ترين پارالمپين حاضر در توكيو است با قامت رشيدي كه دارد نگاه ها 
را به خود خيره كرد، به طوري كه كميته بين المللي پارالمپيك با انتشار عكسي 
در اينستاگرام خود نوشت: »شما در ميان جمعيت متمايز هستيد و ما آن را 
دوست داريم.« مهرزاد كه به شكلي كاملاً اتفاقي و با حضور در يكي از برنامه هاي 
تلويزيوني مسير زندگي اش تغيير كرد حالا اين روزها به عنوان يكي از وزنه هاي 

اصلي تيم پارالمپيكي واليبال ايران، دنيا را متوجه خود كرده است.

همهدرانتظاررئاليشدنامباپه

تقاضايجهانيبليتبرايتماشاياولينبازيمسي
يك ش��نبه شب       خبر
هفته بعد احتمالاً 
اولين بازي ليونل مس��ي با پيراهن پي اس جي 
خواهد بود. فوق ستاره آرژانتيني پس از دو هفته 
تمرين به شرايط آرماني براي حضور در تركيب 
پي اس جي دس��ت خواهد ياف��ت و پيش بيني 
مي ش��ود كه برابر رنس از ابتدا ب��ه ميدان برود. 
اتفاقي كه ميليون ها نفر در دنيا منتظرش هستند، 
چراكه نخس��تين بازي باشگاهي ليونل مسي با 
پيراهني غير از بارسلوناست. مدير فروش باشگاه 
رنس كه ميزبان اين مسابقه است در اين خصوص 

مي گوي��د: »از سراس��ر دني��ا براي اي��ن بازي 
درخواست بليت شده كه بي سابقه بوده است. از 
هند، كره جنوبي، تايلند، شيلي، مصر و ... . در اين 
بازي تماش��اگران حضور خواهند داشت و من 
هرگز چنين چيزي را به ياد ندارم.« براي پوشش 
خبري و تصويري اين بازي هم تمهيدات خاصي 
انديشيده شده و قرار است 122خبرنگار از سراسر 
دنيا اولين بازي مس��ي براي پاري سن ژرمن را 
پوشش دهند كه يك ركورد خاص خواهد بود. 
پي��ش از اي��ن حض��ور ديوي��د ب��كام و زلاتان 

ايبراهيموويچ با 113 خبرنگار ركورددار بودند.

منچسترسيتي، پاري سن ژرمن، 
حامد قهرماني

      بازتاب
بايرن مونيخ، منچس��تريونايتد و 
ليورپول، هنوز هيچ كس نمي تواند 
به طور دقيق بگويد مقصد بعدي رونالدو كجاست، تقريباً تمام باشگاه ها 
منتظرند تا سرنوشت ماندن در يووه يا خداحافظي رونالدو با اين تيم 
مشخص شود. ولي آنچه مهم است ميزان دستمزد بالاي رونالدو است 
كه هر باشگاهي توان پرداختش را ندارد.  سران بانوي پير طي روزهاي 
گذشته به صورت جدي هرگونه خبر در خصوص جدايي رونالدو را رد 
كردند و حتي پاول ندود نيز اعلام كرد فوق ستاره پرتغالي قطعاً در فصل 
جديد پيراهن يووه را به تن مي كند. با اين حال خبرهاي رسيده حاكي 
از عزم جزم رونالدو برای جدايي است. كريستيانو رونالدو قصد دارد هر 
طور شده در روزهاي آينده يوونتوس را ترك كند و اين موضوع را به 
اطلاع مدير برنامه خود نيز رسانده است. با اين حال با توجه به دستمزد 
بالاي اين بازيكن و فاصله چند روزه تا پاي��ان مهلت نقل و انتقالات 
تابستاني، كار براي جدايي اين بازيكن و پيدا كردن يك تيم در حد نام 

و اندازه هاي او كه حقوق بالايش را هم بپردازد، بسيار دشوار به نظر 
مي رسد. نشريه اكيپ مدعي شده خود كريستيانو رونالدو علاقه مند به 
انتقال به منچسترسيتي است. همچنين فابريتزيو رومانو، خبرنگار 
معتبر حوزه نقل و انتقالاتي نيز اذعان داشته كه چند تيم ليگ برتري 
براي خريد ستاره پرتغالي وارد عمل شده اند كه يكي از آنها ليورپول 
است.  كارل هاينس رومينيگه، مدير س��ابق بايرن مونيخ هم در اين 
خصوص مي گويد: »انتقال كريستيانو به بايرن مونيخ؟ بزرگ ترين 
مشكل اين است كه چه تيمي مي تواند دستمزد اين بازيكن را پرداخت 
كند. رونالدو سالانه 70 ميليون درآمد ناخالص و 35ميليون خالص 
دريافتي دارد، چه تيمي مي تواند چنين حقوقي را بپردازد. ش��ايد 
پاري سن ژرمن يا برخي از باشگاه هاي انگليسي، اما از نظر من اين راه 
پيشرفت خيلي سالمي نيست و يوفا قوانيني در اين رابطه وضع كرده 
است. ما به مقررات دقيق احتياج داريم، در غير اين صورت هزينه ها 
دوباره افزايش مي يابد و مداخله نهادهاي ديگر لازم است. اگر اين اتفاق 

رخ ندهد، فوتبال بايد با دوران بسيار بسيار دشواري روبه رو شود.«

دستمزد بالا اصلي ترين چالش خريداران رونالدو

مقصدبعديكريسكجاست؟

اوضاع اين روزهاي پاريسي ها بسيار نزديك به ضرب المثل قديمي و 
فريدون حسن

    چهره
معروف ماس��ت كه مي گويد »دو پادش��اه در يك اقليم 

نمي گنجند«، ب��ا اين تف��اوت ك��ه در خصوص 
پاري س��ن ژرمن با چند پادش��اه روبه رو هس��تيم كه البته با توجه به اشتهاي 
سيري ناپذير الخليفي، مالك اين باش��گاه در جذب ستاره ها شايد تعداد آنها 
بيشتر هم شود. به هر حال جذب مس��ي، راموس و حالا نقشه كشيدن براي 
رونالدو باعث شده كيليان امباپه حالا جدي تر از قبل به فكر جدايي از جمع 
پاريسي ها باشد. پيشنهادهاي خوبي هم داشته، حتي از خود پاري سن ژرمن 

اما قصدش فقط رفتن است شايد چون مي داند كه با وجود مسي، 
نيمار و بقيه كار چندان راحتي در پيش ندارد. ستاره جوان 

فرانسه مش��تريان خاص خودش را دارد و خيلي از 
باشگاه هاي بزرگ خواهان او هستند، اما ظاهراً 

هيچ باشگاهي جز رئال توان مالي به خدمت 
گرفتنش را ندارد. رئالي ها ديروز به صورت 

رس��مي وارد ب��ازار جذب امباپه ش��دند. 
رئال مادريد تحت هر شرايطي قصد دارد 

در همين تابستان امباپه را جذب كند 
و به نظر مي رسد خود اين بازيكن 

نيز علاقه مند ب��ه رخ دادن اين 
انتقال است. پيش��نهاد رئال 
ديروز به باش��گاه فرانسوي 
ارائه ش��د و ح��الا همه در 
انتظار تصميم مالك قطري 

پاري سن ژرمن هستند. 

كريمياندكيازبرنامههايقهرمانيدورشده
انصراف عليرضا كريمي از حضور در انتخاب��ي رقابت هاي جهاني نروژ 
نشان از كاهش انگيزه هاي كشتي گير وزن 92 كيلوگرم ايران را دارد. 
مسئله اي كه محسن كاوه، مدير تيم هاي ملي كشتي آزاد ايران نيز به 
نوعي آن را تأييد مي كند: »كريمي كشتي گير خوبي است كه موفقيت ها 
و مدال هاي باارزشي براي كشتي ايران كسب كرده، اما اكنون اندكي از 
برنامه ريزي براي قهرماني خودش دور شده و صلاح دانسته تا در انتخابي 
شركت نكند. كريمي اين روزها در كربلاست، اما با توجه به اينكه يكي 

از سرمايه هاي كشتي ايران است، بايد او را حفظ كرد.«

حريفتمرينيخوبرمزموفقيتاست
مهدي رحيم زاده فرجي، سرمربي جديد تيم شمشيربازي اپه با اشاره بر 
اينكه يكي از آيتم هاي موفقيت در هر رشته، داشتن حريف هاي تمريني 
است تأكيد كرد در اين چند ماه تكنيك و تاكتيك بچه ها را به سطح مطلوب 
مي رسانند، سپس اردو و تمرينات خارجي را همزمان پيش می برند: »بايد 
حريف تمريني داشته باشيم. پيشرفت وقتي حاصل مي شود كه حريف 5 
درصد بالاتر از ورزشكار باشد، ولي اگر حريف بهتر نباشد درجا مي زنيم. در 
اين چند ماه تكنيك و تاكتيك بچه ها را به سطح مطلوب مي رسانيم، سپس 

اردو و تمرينات خارجي را همزمان پيش مي بريم.«

افتتاحيهپارالمپيك
همهگيري،سياستوسرگرمي

پس از ي��ك دوره گمانه زن��ي درباره اينكه 
پارالمپيك توكي��و برگزار مي ش��ود يا نه، 
بالاخ��ره بازي هاي پارالمپيك سه ش��نبه 
شب به وقت محلي در توكيو آغاز شد و يك 
احساس خوب در محل برگزاري افتتاحيه 
حاكم بود، مكاني عالي براي دورهم بودن. 
البته افتتاحيه نمي توانس��ت نه از بيماري 
همه گير اين روزها فرار كند و نه از سياست. 
پس از صحنه هاي افتتاحيه، اجراي غم انگيز 
سرود ملي ژاپن و گروهي از نوازندگان كه ساير وسايل هواپيما را شبيه سازي 
مي كردند به رژه ملت ها رس��يديم. تيم پناهندگان كه ب��ه نمايندگي از 
معلولاني بودند كه مجبور به ترك خانه هاي خود در سراس��ر جهان شده 
بودند، ابتدا وارد ميدان شدند. كمي بعد نماينده افغانستان آمد؛ تنها يك 
داوطلب ژاپني كه پرچم را حمل مي كرد، پس از آنكه دو ورزش��كاري كه 
قرار بود براي كش��ور خود رقابت كنند، به دليل آشفتگي سياسي فعلي 
نتوانس��تند خانه خود را ترك كنند. اگر همه اينها يادآور بسيار واضح از 
واقعيت هاي جهان خارج از حباب توكيو 2020 به نظر برس��د، احساس 
در ورزشگاه المپيك چيزي جز نگراني نبود. در مراسم رژه نمايش قدرت 
چيني ها را شاهد بوديم كه بزرگ ترين كاروان را داشتند تا رژه كاروان هاي 
كوچك مانند جمهوري دموكراتيك كنگو، فلسطين و زيمبابوه. در مورد 
لباس ها از كلاه هاي تاجيكي تا لباس هاي مالزي از ابريش��م آبي شكوفا با 
ماسك هاي متناسب، شور و شوق و احساس شعله ور بود. مراسم افتتاحيه 
حسي را هدايت مي كرد كه وقتي با ورزشكاران پارالمپيك صحبت مي كنيد 
ملموس است كه آنها )فقط( داستان هاي شجاعانه و الهام بخش نيستند،  
بلكه افرادي پويا و قاطعند كه به دليل ش��رايطي كه با آن روبه رو هستند، 
از توانايي هاي خود اطمينان بيشتري دارند. در افتتاحيه پارسونز، رئيس 
كميته بين المللي پارالمپيك خواستار »فرصت براي همه« در جهان پس 
از همه گيري شد و استدلال خود را در يك شعار ساده خلاصه كرد و گفت: 

»تفاوت يك نقطه قوت است، نه يك نقطه ضعف.«

قانونضمانتاجراييميخواهد!
فدراسيون فوتبال بعد از برداشتن ممنوعيت استفاده از بازيكن و مربي خارجي 
با تدوين دستور العملي جديد، گامي مهم برای معضلی برداشته كه سال هاست 
نه فقط هزينه هاي هنگفتي را به فوتبال ايران تحميل كرده كه آبروي آن را نيز 
در مجامع بين المللي چون فيفا خدشه دار كرده است. دستور العملي جديد كه 
در صورت اجرا شدن مي تواند مشكلات بسياري را از ميان بردارد و به داستان 

پرونده هاي پرتعداد فوتبال ايران در فيفا پايان دهد. 
بي شك ايجاد ممنوعيت در جذب بازيكن و مربي خارجي تنها پاك كردن 
صورت مسئله بود، نه حل ريشه اي معضلي كه سال هاست گريبان فوتبال 
ايران را گرفته و هزينه هاي هنگفتي را بابت استفاده از بازيكنان و مربيان 
بي كيفيت و همچنين عدم تعهد مديران نالايق و بي كفايت در خصوص 
قراردادهاي منعقده روي دست آن گذاشته است. اما بعد از بررسي هاي 
فراوان فدراسيون فوتبال به اين نتيجه رسيده كه به جاي ايجاد ممنوعيت 
در اين زمينه با دس��تورالعملي جديد ضمن ممانعت از حضور بازيكنان 
و مربيان بي كيفيتي كه عايدي ب��راي فوتبال ايران ندارند از باز ش��دن 
پرونده هاي جديد شكايت در فيفا نيز جلوگيري كند. تصميمي كه طي 
بررسي هاي فراوان از سوي هيئت رئيسه سازمان ليگ و فدراسيون فوتبال 
به وضع قوانين و دستور العمل هاي جديدي منجر شده كه مي تواند تأثير 
بسزا و مثبتي در باز شدن گره اي داشته باشد كه سال هاست فوتبال ايران را 

به چالش كشيده است، البته به شرط آنكه ضمانت اجرايي داشته باشد. 
تسويه حس��اب آرا قطعي نزد فيف��ا و دادگاه داوري ورزش )CAS( يكي از 
مهم ترين بند هاي دستور العمل جديد فدراسيون و سازمان ليگ است كه تنها 
به باشگاه هايی اجازه جذب بازيكن و مربي خارجي را مي دهد كه هيچ گونه 
پرونده اي در فيف��ا و همچنين دادگاه عالي ورزش نداش��ته باش��ند و تمام 
بدهي هاي خود را تمام و كمال پرداخت كرده باشند. بندي كه اين اجازه را به 
باشگاه ها نمي دهد با وجود داشتن پرونده هاي پرتعداد در فيفا و CAS بار ديگر 
سراغ گزينه هاي خارجي بروند و زمينه باز شدن پرونده اي جديد را فراهم كنند. 
ارائه ضمانتنامه مالي معتبر براي جذب بازيكن و مربي خارجي از ديگر موارد 
حائز اهميت در دستورالعمل جديد است كه مي تواند از باز شدن پروند هاي 
جديد ش��كايت ممانعت كند و اين اجازه را به باشگاه ها نمي دهد كه با وجود 
خالي بودن دست شان بدهي هاي هنگفت ديگري روي دست باشگاه بگذارند 
و تنها در صورت داشتن تمكن مالي مي توانند اقدام به جذب گزينه هاي مدنظر 
خارجي خود كنند. ضمن اينكه علاوه بر تطبيق مدرك معتبر براي مربيان، 
تنها بازيكناني مجوز حضور در فوتبال ايران را دريافت مي كنند كه طي دو سال 
گذشته سابقه حضور در تيم هاي زير 23 سال را داشته باشند يا حداقل در دو 

بازي دوستانه يا رسمي تيم هاي ملي كشورشان بازی كرده باشند.
 نگاهي گذرا به دس��تورالعمل جديد فدراسيون كه البته به باشگاه ها نيز 
ابلاغ شده اين اميدواري را ايجاد كرده كه بساط حضور بازيكنان و مربيان 
بي كيفيت خارجی در فوتبال ايران برچيده شود و معضل بي تعهدي مديران 
نالايق به قراردادهايي كه منعقد مي كنند به پايان برسد. اما مسئله مهم بعد از 
تأييد دستورالعمل جديد، ضمانت اجرايي آن در فوتبال ايران است و ممانعت 
از دور زدن اين دستور العمل توسط باشگاه ها، چراكه پيشتر نيز شاهد وضع 
چنين قوانيني بوديم كه مي توانستند تأثير گذار باشند، اما نه فقط ضمانت 
اجرايي نداشتند كه صراحتاً ش��اهد دور زدن قوانين توسط باشگاه هاي 
مختلفي بوديم كه به واسطه بند ها و تبصره هايي كه معنايي جز پله فرار بودن 

نداشتند، دست باشگاه ها را در ارتكاب به تخلف باز مي گذاشتند. 
وضع قانون و دستورالعمل جديد گام خوب و قابل قبولي است، اما مهم تر 
از تأييد چنين دستور العمل هايي، اجرا كردن آن است. مسئله مهمي كه 
بزرگ ترين نقطه ضعف فوتبال ايران در اجراي قوانين كاربردي و اصولي 
است و تجربه ثابت كرده كه عبور از سد اين قوانين با افرادي كه در رأس 

امور هستند كار چندان سختی نيست. 
براي نمونه استقلال اين روزها سفت و سخت به دنبال جذب يك مربي 
ايتاليايي است كه مجيدي تأكيد بسياري به حضور او روي نيمكت آبي پوشان 
دارد. حال آنكه استقلال بي هيچ شك و ترديدي يكي از آن دست باشگاه هاي 
هميشه بدهكاري است كه پرونده هاي بسياري در فيفا و همچنين CAS دارد 
و بايد ديد با وجود اين مهم، آيا مي تواند كمافي الس��ابق با دور زدن قانون به 
خواسته خود برسد و قرارداد مربي خارجي خود را به ثبت برساند يا فدراسيون 
براي نخستين بار جديت خود را در اجرا كردن قانوني كه به تازگي آن را تأييد 
كرده، می ايستد و دست رد به سينه باشگاه هاي بدهكاري مي زند كه با وجود 
نداشتن تمكن مالي همواره به دنبال برداشتن سنگ هاي بزرگ هستند و 

انباشتن بر بدهي هاي هنگفت فوتبال ايران و بردن آبروي آن.

پل مكينز

گاردين


